



## Canadian Anaesthetists' Society Medal

### La Médaille de la Société Canadienne des Anesthésistes

### *Gordon Michael Wyant, MD*

The Canadian Anaesthetists' Society Medal has been awarded to Dr. Gordon Michael Wyant, Emeritus Professor of Anaesthesia, University of Saskatchewan.

Dr. Wyant was born in Frankfurt/Main, Germany in 1914. He began his undergraduate medical training at the Universities of Frankfurt and Wuerzburg, Germany, and achieved his M.D. from the University of Bologna in Italy in 1938. He undertook postgraduate training during and after the war years in Britain, achieving specialist anaesthetist status in 1946. Dr. Wyant immigrated to North America in 1949 after four years' service in the R.A.M.C. during the war, followed by additional service in the Territorial Army.

He began his academic career in anaesthesia as Assistant Professor of Anaesthesia at the University of Illinois in 1950 and was appointed founding Professor of Anaesthesia at the University of Saskatchewan in 1954, where he continues to lead a productive life in academic anaesthesia. From 1954 to 1974, Dr. Wyant was Professor and Head of the Department of Anaesthesia at the University of Saskatchewan, a twenty-year period which saw education and research in anaesthesia blossom in Saskatchewan. Following sabbatical leave in 1976/77, during which time Dr. Wyant gained additional experience in pain management, he returned to Saskatchewan and established the first organized pain management clinic in the province under the

La médaille de la Société canadienne des anesthésistes a été décernée au docteur Gordon Michael Wyant, professeur émérite d'anesthésie à l'université de la Saskatchewan.

Le docteur Wyant est né à Francfort-sur-le-Main, Allemagne, en 1914. Il a fait une partie de ses études de médecine aux universités de Francfort et de Würzburg en Allemagne et a obtenu son doctorat de l'Université de Bologne, Italie en 1938. Pendant la guerre, il a entrepris sa formation post-doctorale en Grande-Bretagne et a servi quatre ans dans le R.A.M.C. Il a de plus servi dans le "Territorial Army" jusqu'en 1949 alors qu'il a émigré en Amérique du Nord. Le docteur Wyant est anesthésiste depuis 1946.

Au début de sa carrière, le docteur Wyant a été professeur-adjoint d'anesthésie à l'université de l'Illinois en 1950 et le premier professeur d'anesthésie à l'université de la Saskatchewan en 1954 où il continue de travailler. De 1954 à 1974 le docteur Wyant a été professeur et chef du département d'anesthésie à l'université de la Saskatchewan. Durant cette période, la formation et la recherche dans le domaine de l'anesthésie se sont grandement développés. Suite à une année sabbatique en 1976-77 – période durant laquelle il a amélioré ses connaissances du traitement de la douleur – il est retourné en Saskatchewan et a établi la première Clinique de traitement de la douleur de la province à l'intérieur du département d'anes-

Department of Anaesthesia at the University of Saskatchewan. He continues to manage the Pain Unit at the University of Saskatchewan, and was appointed Professor Emeritus (Anaesthesia), University of Saskatchewan in July 1981.

The contributions of Dr. Wyant to anaesthesia extend well beyond his own University, on both national and international levels. He is recognized as a specialist (by examination) in the United Kingdom, United States, and Canada. He has been actively involved in the Canadian Standards Association, where he became chairman of the committee on anaesthetic equipment in the International Standards Organization, Technical Committee on Anaesthetic Equipment, where he became leader of the Canadian Delegation in 1967. This national and international recognition has been enhanced by his participation on the editorial boards of the Canadian Anaesthetists' Society Journal (Assistant Editor 1972 to 1982), the Survey of Anesthesiology, and Excerpta Medica. He was an examiner for the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada from 1964 to 1974 and a member of the Anaesthesia Nucleus Committee of that organization from 1974 to 1978. He has participated in the Canadian Anaesthetists' Society activities, as a member of Council from 1965 to 1975, and serving as President of the Society in 1970-71.

While Chairman of the Department of Anaesthesia at the University of Saskatchewan Dr. Wyant built an academic department which raised the standard and quality of anaesthesia in the Province of Saskatchewan and which encouraged and developed anaesthesia research in Western Canada. He is the author of more than 85 scientific papers, the author of the textbook "Mechanical Misadventures in Anaesthesia," contributor to two other textbooks, and editor of a volume of Anesthesiology Clinics of North America.

At an age when most men consider retirement, Dr. Wyant began yet another career, developing a pain management unit for the Province of Saskatchewan, operating in the two major cities of Saskatoon and Regina. His vitality and drive allowed him to manage the unit in both centres, and the clinic is now well recognized and accepted by his peers in all fields of medicine in the Province. This activity has offered him a new field of research endeavour which he has taken up as well.

thésie de l'université de la Saskatchewan. Il continue de diriger la Clinique de la douleur et a été nommé professeur émérite en anesthésie à l'université de la Saskatchewan en juillet 1981.

Les contributions du docteur Wyant s'étendent bien au-delà de l'université où il travaille. Ses mérites en tant que spécialiste (par voie d'examens) sont reconnus au Royaume-Uni, aux Etats-Unis et au Canada. Il s'est impliqué activement dans l'Association canadienne des normes et devint le président du comité sur l'équipement d'anesthésie en 1960. Plus tard on le retrouvait à l'Organisation internationale des normes, au comité technique sur le matériel d'anesthésie, dont il devint le chef de la délégation canadienne en 1967. Sa participation aux comités de rédaction du journal de la Société canadienne des anesthésistes, dont il fut rédacteur-adjoint de 1972 à 1982, de Survey of Anesthesiology et de Excerpta Medica a contribué à le faire reconnaître encore plus au niveau international. Il a été examinateur du Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada de 1964 à 1974 et membre du comité d'anesthésie de cette organisation de 1974 à 1978. Il a participé aux activités de la Société canadienne des anesthésistes en tant que membre du Conseil de 1965 à 1975, et il a été président de la Société canadienne des anesthésistes en 1970-71.

Lorsqu'il était chef du département d'anesthésie de l'université de la Saskatchewan, le docteur Wyant a développé un département universitaire qui a rehaussé la qualité de l'anesthésie en Saskatchewan et qui a encouragé le développement de la recherche en anesthésie dans l'ouest du Canada. Il est l'auteur de plus de 85 travaux scientifiques, du manuel *Mechanical Misadventures in Anaesthesia* et a également contribué à deux autres manuels. Il a aussi dirigé la publication d'un des volumes de la série *Anesthesiology Clinics of North America*.

A un âge où la plupart des hommes sont contents de se retirer, le docteur Wyant a commencé une nouvelle carrière, soit celle de développer une Clinique de traitement de la douleur en Saskatchewan, Clinique qui fonctionne en même temps à Régina et Saskatoon. Son énergie et sa motivation l'on aidé à diriger la Clinique dans les deux centres et celle-ci est maintenant reconnue et acceptée par ses collègues dans tous les domaines de la médecine en Saskatchewan. La Clinique a permis au docteur Wyant d'entreprendre des recherches dans un nouveau domaine.

In his capacity as a teacher, it is perhaps fitting to recognize that his major contribution to anaesthesia in Canada, and certainly Saskatchewan, is seen in the number of excellent clinical anaesthetists who have the privilege of calling him "Chief."

All members of the Canadian Anaesthetists' Society join in recognizing the outstanding contributions of Gordon M. Wyant.

Quant à ses qualités de professeur, il est important de signaler que sa contribution majeure à l'anesthésie au Canada et plus particulièrement en Saskatchewan, peut être mesurée au nombre d'excellents anesthésistes cliniciens qui ont le privilège de l'appeler "Chef".

Tous les membres de la Société canadienne des anesthésistes reconnaissent la contribution exceptionnelle de Gordon M. Wyant au développement de l'anesthésie au Canada.